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شــرق: ماجرای افزایــش ناگهانی قیمــت بلیت های 
شــرکت های هواپیمایی در شرایط پرترافیک خبری به 
نسبت تکراری اســت و در حوادث و روزهای مختلف 
رخ داده اســت؛ چه ریشــه این ترافیــک زلزله در یک 
استان باشد و چه سفر زیارتی. تازه ترین خبر به موضوع 
دوم مربــوط اســت و بلیت های آژانس هــای هوایی 
برای سفر به شــهرهای زیارتی عراق روزبه روز گران تر 
می شوند و نکته خبرساز هم ترفندهای مختلف برای 
رسیدن به این افزایش قیمت است؛ اما در سمت دیگر 
شــرکت های مســافربری هوایی و ایرلاین ها معتقدند 
قیمت های مصوب اســتاندارد نیســت یــا اینکه روند 
عملکرد خود را قانونی می دانند. ماجرا تازه اما دقیقا 

چه هست و ریشه این مشکلات به چه برمی گردد؟
بلیت های اربعین چارتری پرید؟

درحالی که هفته پیش رو مراســم اربعین اســت 
و این مراســم امســال هم به دلیل ویــروس کرونا با 
محدودیت هایی همراه اســت و شــاید به همین دلیل 
تقاضا به ســمت ســفر هوایی بیشتر شــده است. در 
ایــن فاصله کمتر از یک  هفته ای عرضه بلیت به نرخ 
مصوب توســط ایرلاین هــا انجام نمی شــود و زائران 
ســرگردان میان آژانس های مســافری به دنبال خرید 
بلیت هستند. براساس اعلام سازمان های هواپیمایی 
کشــوری و حج و زیــارت بــا توافق با شــرکت های 
هواپیمایــی، قرار بود بازه زمانــی پروازهای اربعین از 
۲۸ شــهریور تا ۱۰ مهر و زمان فروش بلیت پروازهای 
اربعین از ۲۶ شــهریور باشــد و نرخ فروش نیز برای 
پروازهــای رفت و برگشــت از تهران بــه نجف پنج و 
یک طرفــه ۳.۲ میلیــون تومان تعیین شــده اســت. 
بااین حال دو روز از آغاز این بازه زمانی گذشته و خبری 
از فــروش بلیت پروازهای اربعیــن نه در آژانس های 
هواپیمایی، نه در وب ســایت های رســمی ایرلاین ها 
و نه در وب ســایت های فروش بلیت هواپیما نیست. 
براســاس گزارش مهر، حتی سه شــرکت هواپیمایی 
که برای روزهــای جاری اقدام به فــروش یک طرفه 
تهــران - نجف با نرخ ۳.۲ میلیون تومان کرده بودند، 
درحال حاضر از فروش بلیت خودداری می کنند. تنها 
چند ایرلاین خارجی فروش بلیــت پروازهای اربعین 
با قیمت های ۹ تــا ۲۰ میلیون تومانی دارند که خرید 
آنها از اســتطاعت بســیاری از زائــران اربعین خارج 
اســت. شنیده شــده مقامات عراقی گفته اند برای هر 
پرواز مازاد بــر ۱۲۰ پرواز در هفتــه (موافقت نامه ای 
که قبلا بین دو کشــور ایران و عراق به امضا رســیده) 
بایــد مبلغــی به عنوان عــوارض پرداخت شــود که 
مسئولان سازمان هواپیمایی کشورمان در حال رایزنی 
از طریق وزارت امور خارجه برای حل مسئله هستند. 
احتمــال دارد کــه همین مســئله موضــوع فروش 
بلیت هــای پنج میلیون تومانــی را دچــار وقفه کرده 
باشد. دراین باره البته ســیاوش امیرمکری، سرپرست 
سازمان هواپیمایی کشوری هم درباره مسئله فروش 
بلیت های پنج میلیونی گفته: در یکی، دو روز گذشــته 
گزارش هایی به ما رســیده اســت که بعضی از مراکز 
فــروش بلیت هواپیمــا صرفا بلیــت یک طرفه برای 
ســفر به عراق عرضه کرده اند که ایــن خلاف توافق 

حاصل شــده و مقررات اســت. ســازمان هواپیمایی 
کشــوری در حال حاضر پیگیر رفع این مشکل است که 
بلیت دوطرفه به متقاضیان ارائه شــود و خرید بلیت 
یک طرفــه اختیاری باشــد. این اظهارنظر سرپرســت 
ســازمان هواپیمایی کشــوری تا حدودی می تواند به 
معنی پذیرش بی مســئولیتی ایرلاین هــا و تلاش آنها 
برای افزایش درآمد از محل پروازهای اربعین از سوی 
دســتگاه سیاســت گذار در صنعت هوانوردی باشد. 
اگرچه یکی از مسئولان ســازمان هواپیمایی کشوری 
هــم به مهر گفته فــروش بلیــت پنج  میلیون تومانی 
در دفاتر مرکزی دو ایرلاین آغاز شــده است و فروش 
یکی از ایرلاین ها هم تا ساعاتی دیگر آغاز می شود اما 
بررسی ها نشان می دهد که همچنان و تا لحظه تنظیم 
این گــزارش خبری از این بلیت ها نیســت. دراین باره 
البته برخــی خبرگزاری ها به نقــل از منابع بدون نام 
نوشــتند که همه ســهمیه ما به صــورت چارتری به 
فــروش رفته و درحال حاضر به دنبــال دریافت مجوز 
برای برقراری پرواز فوق العاده هســتیم و در صورت 

صدور مجوز، باز هم بلیت عرضه خواهیم کرد.
 ایرلاین ها چه الزام قانونی ای داشتند؟

شــرایط کنونی این پرســش را مطرح می کند که 
شــرکت های هواپیمایــی دقیقا چه الــزام قانونی ای 
داشــتند و آیا دراین باره محدودیت هایی رسما به آنها 
اعلام شــده بود؟ دراین باره پیش تر معاون وزیر راه و 
شهرسازی اعلام کرد که همه شرکت های هواپیمایی 
موظف بــه عرضه بلیت دوطرفــه پروازهای اربعین 
هستند اما درعین حال بســترهای لازم برای بازگشت 
زمینی آنها فراهم شده است، نعمت االله ترکی، معاون 
توســعه مدیریت و منابع انســانی وزارت راه، دیروز و 
در حاشــیه اولین نشست ســتاد اربعین وزارت راه و 

شهرسازی که با دستور رستم قاسمی برگزار شده بود، 
اظهار کــرد: یکی از موضوعات مورد بررســی قیمت 
بلیــت پرواز اربعین بود. در جلســه مصوب شــد که 
قیمت رفت و برگشت هر زائر از تهران و چهار فرودگاه 
کشور به نجف پنج میلیون تومان و از شهرهای مشهد 
و شهرســتان های شرقی کشور شــش میلیون تومان 
باشــد. این نرخ تصویب شــده ســتاد اربعیــن وزارت 
راه وشهرســازی اســت و به همه ایرلاین های و مراکز 
عرضه فروش بلیت اعلام رسمی شده است. او ادامه 
داد: براســاس توافقات انجام شــده، زائران حتما باید 
پیش از خرید بلیت از طریق ســامانه سماح ثبت نام 
کرده و ویزا نیز دریافت کرده باشــند، همچنین تزریق 
دوز دوم واکســن، همراه داشتن کارت واکسن و جواب 
منفی تست PCR با اعتبار ۷۲ساعته برای خرید بلیت 
الزامی است. زائران پس از انجام این موارد می توانند 
بــرای خرید بلیت مراجعه کنند. در ســتاد اربعین نیز 
تأکید شد که مراکز عرضه و فروش بلیت هواپیما تنها 
به کســانی بلیت عرضه کنند که ایــن مراحل را طی 
کرده باشــند. معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به 
الزام شرکت های هواپیمایی به عرضه بلیت دوطرفه 
گفت: امکان تهیه بلیت رفت و برگشت برای زائران در 
نظر گرفته شــده است. برخی نگرانی ها وجود داشت 
کــه مراکز عرضه بلیــت فقط بلیــت یک طرفه برای 
زائران صادر کنند. در این نشســت تأکید شد که تمام 
شــرکت ها و مراکز فروش بلیت هواپیما ملزم هستند 
به درخواســت زائر بلیت رفت وبرگشــت صادر کنند، 
مگر آنکه خود زائر درخواســت خرید بلیت یک طرفه 
داشته باشد. او افزود: مشکلات مربوط به سفر هوایی 
حل شــده اســت و ســازمان هواپیمایی کشوری نیز 
تمام توان خــود را به کار گرفته اســت که این اعزام 

به طریق خوبی انجام شــود. براساس گزارش وزارت 
راه و شهرســازی، ترکــی در ادامه با اشــاره به اینکه 
ظرفیتی برای بازگشت زائران از مرز زمینی ایجاد شده 
اســت، گفت: برای بازگشت زائران تنها مرز مهران در 
نظر گرفته شــده اســت و تمام زائران تنها می توانند 
از این مرز به کشــور بازگردند. سازمان راهداری برای 
پشتیبانی از بازگشت زمینی زائران اعلام آمادگی کرده 
و در جلسه ستاد مصوب شد برای همه زائرانی که از 
این مرز باز می گردند وسیله ایاب و ذهاب در نظر گرفته 
شده و نســبت به تجهیز مرز و تهیه وسایل مورد نیاز 
اقدام شــود. او ادامه داد: قیمت بلیت برگشت زمینی 
براســاس نرخ مصوبی اســت که ســازمان راهداری 
اعلام خواهد کــرد و فکر می کنم تفــاوت چندانی با 
دو ســال پیش نداشته باشد. امکانات بازگشت زمینی 
زائران از همین امروز آماده است و ایجاد موکب های 
پذیرایــی در مرز نیز پیش بینی شــده اســت. معاون 
توسعه مدیریت و منابع انسانی وزیر راه و شهرسازی 
در انتهــا گفت: ســعی می کنیم جلســه این ســتاد 
دست کم دو روز در میان برگزار شود و این روند تا پایان 
مراســم اربعین ادامه خواهد داشت. در این جلسات 
پیگیر مشکلاتی که اعلام می شود و ایجاد هماهنگی 
میان دستگاه های مرتبط هستیم و امیدواریم خدمات 
مرتبط به حوزه وزارت راه و شهرسازی در سفر اربعین 

به بهترین شیوه ارائه شود.
 با ایــن توضیحات حالا باید منتظــر فرصت کوتاه 
باقی مانده ماند و دید در نهایت سرنوشــت بلیت های 
این مسیر پرترافیک در این یک هفته چه می شود و آیا 
راهی برای کنترل شــرایط در چنین مواقعی طراحی 
می شــود یا همچنان در هر مسیر شلوغی این شرایط 

نابسامان رخ خواهد داد؟

پیمان شــانگهای و پذیرفتن عضویت کامل ایران 
در آن چه پیامدهایی برای نفت، موتور محرک ایران 
دارد؟ ظاهرا تأثیر چندانی نخواهد داشــت. هرچند 
دو کشــور بزرگ مشتری نفت ایران یعنی چین و هند 
عضو این پیمان هســتند اما فروش نفت به واســطه 
عضویــت در این ســازمان تعریف شــده نیســت و 
تحریم ها همچنان بر نفت ایران فشار خواهند آورد. 
غیر از تحریم مســئله ارتباط مالی بین المللی ایران 
نیز با این پیمان حل شــدنی نیســت. کارشناسان نیز 
بر این نکته واقف اند. هرچند تبلیغات بســیاری روی 
عضویت ایران در این ســازمان صــورت گرفت اما با 
خواندن صفحه ویکی پدیای آن هم می شود فهمید 
از راه ایــن ســازمان حداقل برای کشــوری تحریمی 
مانند ما راهی باز نخواهد شــد، راهــی برای بهبود 

وضع اقتصادی یا فروش نفت.
محمد خطیبی، نماینده پیشــین ایــران در اوپک 
هرچنــد خوش بینی هایــی بــه موضــوع دارد امــا 
در مصاحبه با ایســنا احتمال بازگشــت به ســطح 
پیــش از تحریــم را ناممکــن می داند. بــه گفته او 
بــا توجه بــه اینکه بــا کشــورهای عضو ســازمان 
شــانگهای روابط نزدیک داشــتیم و جزء خریداران 
نفــت مــا هســتند، امیدواریم بــا عضویــت در این 
پیمان روابط ما بهتر از گذشــته شــده و برخی کارها 

تسهیل شود.
خطیبی می گوید قزاقستان و روسیه دو تولیدکننده 
بــزرگ در این ســازمان هســتند کــه در اوپک پلاس 
نیــز حضور دارنــد؛ «بنابرایــن قبــل از عضویت در 
این ســازمان نیز با آنها همکاری هایی را داشــتیم و 
امیدواریم کــه میزان همکاری ها هم با کشــورهای 
تولیدکننــده و هم با کشــورهای مصرف کننده بزرگ 

همچون چین و هند توسعه یابد».
نماینــده ســابق ایــران در اوپک می گویــد: «اما 
اینکه تصور شــود بــا عضویت در پیمان شــانگهای 
این کشــورها به رابطه قبل تحریم بازگردند، بعید به 
نظر می رســد. قطعا این پیمــان تأثیراتی را در بهبود 
روابط خواهد داشــت اما اینکه میزان فروش به قبل 

از تحریم ها بازگردد، دور از ذهن است».

مرتضی بهروزی فر کارشــناس ارشد حوزه انرژی 
که خیلی میانه ای با کشــورهای شرقی ندارد معتقد 
است پیمان شــانگهای اگرچه موضوعات اقتصادی 
را نیز در بر می گیرد امــا در واقع یک پیمان امنیتی و 
نظامی به حساب می آید. از آن طرف نیز عضویت در 
شــانگهای مربوط به زمان حاضر نیست و به سال ها 

قبل باز می گردد.
او می گوید تا ســال ۱۳۹۵ به دلیــل تحریم هایی 
که علیه ایران از طرف شــورای امنیت سازمان ملل 
وجود داشت، درخواســت ایران مورد پذیرش واقع 
نشد و از آن ســال به بعد نیز تاکنون به دلیل برخی 
مشــکلات این پیمــان به نتیجه نرســید. اگــر ایران 
تحت تحریم های شــورای امنیت سازمان ملل قرار 
گیرد به هیچ عنــوان امکان مبادله با هیچ کشــوری

 را ندارد.
بهروزی فر درباره توسعه روابط ایران با کشورهای 
همســایه مثل ترکمنســتان و تاجیکســتان به دلیل 
تحریم باور دارد اینکه گمان شــود صرف پیوســتن 
ایران به یک پیمان منطقه ای می تواند به ایران کمک 
کند تا مشــکلاتش به طور کامل برطرف شود، چندان 

منطقی نیست.
او با تأکید بر اینکه همکاری با چین و روسیه هم 
بــه تنهایی نمی تواند راه علاج صنعت نفت باشــد؛ 
چراکه این دو کشور مشکلاتی را دارند، معتقد است 
صرف اینکه حل مشکلات با چین و روسیه می تواند 
کل مشکلات اقتصادی ایران را برطرف کند موضوع 

خوش بینانه ای است.
او درباره تأثیر این پیمان در فروش نفت به صورت 
غیرعلنــی نیز گفــت: «میزان فروش نفــت ایران از 
طریــق دور زدن تحریم هــا آن قدر نیســت که بتواند 
جوابگوی مشکلات اقتصادی کشور باشد. خریداران 
نفــت در دنیا دولت ها نیســتند و نفــت را نمی توان 
به راحتی جابه جا کرد. برای فروش باید طرف خریدار 
وجود داشته باشد و شرکت هایی برای حمل و بیمه 
نیز مســئولیت را برعهــده گیرنــد و از آن طرف نیز 

شرایطی برای دریافت پول مهیا باشد».
بهروزی فر معتقد اســت ما دو مشکل در صنعت 

نفــت داریم؛ موضــوع اول فروش نفــت برای حل 
مشکلات روزمره و مشکل دیگر توسعه صنعت نفت 
بوده که مســتلزم جذب سرمایه و تکنولوژی است و 
این موضــوع تا زمانی که وضعیت سیاســی باثبات 

نشود امکان پذیر نخواهد بود.
او بــا بیان اینکه در صورتی کــه موفق به افزایش 
فــروش نیز شــویم، در شــرایط فعلــی نمی توانیم 
شــرکت های طــراز اول را جذب کنیم تــا صنعت را 
توســعه دهیم، گفت: در حال حاضــر پارس جنوبی 
نیازمند ۵۰ میلیارد دلار ســرمایه بــرای تولید پایدار 

اســت و از آن طــرف صنعت نفت نیز بــرای اینکه 
بخواهد ســر پا بایســتد به ۲۵۰ تا ۳۰۰ میلیارد دلار 

سرمایه نیاز دارد.
این کارشناس ارشد حوزه انرژی با بیان اینکه این 
مبالــغ را نمی توان از طریق فــروش نفت با دور زدن 
تحریم ها به دست آورد، گفت: «حتی اگر سرمایه آن 
نیز وجود داشــته باشــد، امکان حضور شرکت های 
خارجی در ایران نیســت و اینها مسکن هایی هستند 
که بتوان در کوتاه مدت فروش را افزایش داد و برخی 

مشکلات روزمره کشور را برطرف کرد».

میرکاظمی: همه اذعان دارند 
ادامه روند فعلی به نفع کشور نیست

تســنیم: رئیس ســازمان برنامه وبودجه گفت:  �
«استراتژی ســازمان این اســت تا بر مسائل کلان، 
ملی و بااهمیت کشــور تمرکز شــود». ششــمین 
جلسه ستاد تهیه و تدوین لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ 
کل کشور، با حضور رئیس سازمان برنامه وبودجه، 
اعضای ستاد، مشاوران و رؤسای سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی اســتان ها که به صورت آنلاین در این 
جلسه شرکت کرده بودند، برگزار شد. سید مسعود 
میرکاظمی، رئیس سازمان برنامه وبودجه، با بیان 
اینکــه «همه اذعان دارند ادامه روند فعلی به نفع 
کشور نیست»، گفت: «همه بخش ها، شهرستان ها 
و اســتان ها پیشــنهادات، چالش ها و راهکارهای 
خود را در خصوص لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ مطرح 
کنند تا با نگاه کارشناســی و علمی به جمع بندی 
برنامه وبودجه،  برســیم». رئیس ســازمان  نهایی 
با ابــراز اینکه وظایف اصلی ســازمان اقتدار ملی 
اســت نه اقتدار بودجه ای، بیان کرد: «اســتراتژی 
ســازمان این است از نگاه سطحی و جزئی فاصله 
بگیرد و افق دید ســازمان را براساس نگاه کلان و 
بااهمیت کشور متمرکز کند». او با تصریح به اینکه 
ســازمان برنامه وبودجه وظیفــه اش اهداف ملی 
است، گفت: «ســازمان برنامه وبودجه باید نظارت 
دقیق و جدی روی کنترل برنامه ها در سطح کلان 
کشــور داشته باشد و درگیر مسائل جزئی نشود اما 
در مقابل هر دســتگاه و وزارتخانه ای پاســخ گوی 
عملکرد خود باشــند و ســاختار به گونه ای باشــد 
کــه مدیریــت و نظارت بــه ردیف هــا امکان پذیر 
باشــد». میرکاظمــی با تأکیــد بر اینکــه «تاکنون 
کســی متولی بهره ور نبوده اســت» گفت: «روی 
بنگاه های کوچک ســرمایه گذاری شده است ولی 
منجر به تولید و رشــد ملی نشــده اســت؛ چراکه 
بهــره وری مورد توجه نبوده اســت». او با اشــاره 
به اینکه هر دســتگاهی هر امتیــازی می گیرد باید 
پاسخ گو باشــد، گفت: «مدیریت بر هزینه ها نه تنها 
ســرلوحه کارها قرار بگیرد بلکه مدیریت برنامه ها 
و تأمیــن منابع اولویت اصلی کارها باشــد؛ چراکه 
در شــش ماه گذشــته در جذب منابع عملکردها 
بســیار ضعیف بوده است و اســتفاده از تنخواه و 
مولدنکــردن دارایی ها باعث تورم افسارگســیخته 
و تحمیــل چنیــن شــرایط نامطلــوب بــر مردم 

شده است».

خبر

شکستن تابوی رفراندوم
 با حذف یارانه!

عضو کمیســیون امور داخلی کشــور و شوراها، با  �
طرح تقاضای برگــزاری رفراندوم، حــذف یارانه های 
آشــکار و پنهان در مجلس شورای اســلامی را کلید 
زد. ابوالفضل ابوترابی اظهار کرده: «با توجه به میزان 
پرداخت بــالای یارانه نقــدی، همه پرســی تقاضای 
برگــزاری رفراندومی را برای حذف یارانه های آشــکار 
و پنهان مطــرح کرده ام». ایشــان در ادامه می افزاید: 
«یارانه های پنهان و آشکار دو برابر بودجه سالانه کشور 
بوده و در واقع افراد مرفه جامعه ۲۵ برابر مستضعفین 
از یارانه اســتفاده می کنند». این سخنان در حالی ایراد 
شده که در جریان انتخابات ریاست جمهوری خردادماه 
شاهد وعده های مختلف نامزدها برای افزایش یارانه ها 
بودیم و بر این اساس هم، مردم منتظر تصمیم دولت 
بــرای افزایش یارانه ها و طرح های حمایتی بودند! اما 
آن طور که از شواهد پیداست، مجلسی ها می خواهند 
رفراندوم برگزار کنند تا یارانه های آشکار و پنهان حذف 
شود! به عبارتی دیگر مردم بیایند رأی بدهند که یارانه  
نمی خواهند! پیشــنهاددهندگان طرح رفراندوم، روی 
ناعادلانه بودن توزیع یارانه پنهان انرژی تأکید کرده اند 
و ادعــا می کنند که یارانه پنهــان را حذف و بین مردم 
توزیع خواهنــد کرد. به بــاور کارشناســان، این چنین 
اقدامــی نیازمند افزایش چندبرابــری قیمت برخی از 
حامل های انرژی به خصوص بنزین اســت و تا زمانی 
که زیرســاخت های اساســی برای فراهم کردن زمینه 
مقابله با تورم های ناشــی از آن صورت نگرفته باشد، 
هر اقدامی در این بخش پیامدهای سنگین اقتصادی، 
اجتماعی و حتی امنیتی در پی خواهد داشت. پرواضح 
است که افکار عمومی با حذف یارانه ها به هیچ عنوان 
همراهی ندارند و این نیازی به برگزاری رفراندوم ندارد. 
در صورت برگزاری رفراندوم هم، رأی مردم چه مثبت 
باشد و چه منفی، هر دو تصمیم نتیجه خوبی به دنبال 
نخواهد داشــت. در صورت پاســخ مثبت که بعید به 
نظر می رسد، روشنگری نشده که اگر یارانه های پنهان 
حذف شــود، چه چیزی جایگزین آن خواهد شد و آیا 
قرار اســت وجه نقد حاصل از حذف یارانه های پنهان 
در اختیار مردم قرار بگیرد یا خیر؟ و اگر قرار اســت این 
اتفاق بیفتد، چه کســانی آن را دریافت خواهند کرد؟ 
و در صورت پاســخ منفی، مجلس نمی تواند یارانه ها 
را حذف کند و به این شــکل موضوع حذف یارانه های 
پنهــان، همچنان در بن بســت باقی خواهــد ماند. در 
صورتی هم که مجلس مجبور  شود با توجه به کسری 
بودجه شــدید و تورم بالا برخــلاف رأی مردم و نتیجه 
رفرانــدوم عمل کنــد، اعتماد مردم از دســت خواهد 
رفت. محمود صادقــی، نماینده ادوار مجلس، در این 
خصوص در گفت وگویی که با خبرگزاری برنا داشــته 
گفته اســت: «رفراندوم باید در مسئله ای مطرح و به 
کار گرفته شود که از طرق عادی قابل حل نباشد. یعنی 
طرق عادی آن را آزمایش کرده باشــیم اما در موضوع 
حذف یارانه های پنهان تا به امروز هیچ اقدامی صورت 
نگرفته است». ایشان در ادامه تأکید می کند: «معنای 
خیلی صریح حذف یارانه اصــلاح قیمت و افزایش 
قیمت هاســت. یعنــی افزایش قیمــت خدماتی که 
دولت می دهد. برای مثــال می گویند افزایش قیمت 
می دهیــم و بعد بــرای اینکه فشــاری که به بخش 
ضعیــف می آید را جبران کنیــم آن را در قالب یارانه 
نقــدی جبران می کنیــم. در حالی کــه الان حدود ۱۰ 
ســال از پرداخت یارانه ها می گذرد و قیمت سوخت 
افزایش پیدا کرده اما یارانه، ثابت باقی مانده است». 
او در پایان می افزاید: «اول باید دولت لایحه ای را برای 
اصلاح قیمت ها بدهد و اگر به نتیجه رســید و موفق 
نشد از مکانیسم رفراندوم استفاده کند. اگر بخواهیم 
رفرانــدوم برگزار کنیم، خیلــی موضوعات مهم تری 
وجود دارد که برای حل آنهــا می توانیم از رفراندوم 

کمک بگیریم».

شناسه آگهی۱۱۹۱۷۳۹ ســازمان منطقه ویــژه اقتصادی پتروشــیمی در نظر دارد انجــام موضوع ذیل را 
از طریق مناقصـــه عمومــي یک مرحله ای همراه با ارزیابی کیفی( فشــرده  ) به 
شماره ۲۰۰۰۰۹۲۳۷۲۰۰۰۰۱۶را ازطریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار 
نماید.  کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اســناد تا ارائه پیشــنهاد مناقصه 
 گران و بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکی دولت 
( ســتاد) به آدرس WWW.Setdiran.ir  انجام خواهد شــد و لازم است مناقصه 
گران در صورت عدم عضویت قبلی ، در ســایت مذکور ثبت نام و گواهی امضای 
الکترونیکی را جهت شــرکت در مناقصه دریافت نمایند . تاریخ انتشار مناقصه در 

سامانه ۱۴۰۰/۶/۳۰ می باشد .
الف) موضــوع پروژه:راهبری ،تعمیر ونگهداری شــبکه خطــوط لوله خوراک و 

محصول سازمان منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی
ب) مبلــغ برآورد پــروژه : در حدود۹۵/۶۲۰/۰۰۰/۰۰۰ریال (نــود و پنج میلیارد و 

ششصد و بیست میلیون ریال)
ج ) مدت انجام کار:۱۲ ماه

د) محل اجراي کار : استان خوزستان ،بندرامام خمیني(ره) ، منطقه ویژه اقتصادي 
پتروشیمي

هـ) مبلــغ خرید اســناد ارزیابــي و مناقصــه : پانصد هزار ریـــال(به حســاب 
شــماره شــبا ۰۹۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۲۴۵۰۴۰۲۲۸۴۸ بانــک مرکــزی بــه نــام تمرکــز 
وجــوه درآمد ســازمان منطقه ویــژه اقتصادی پتروشــیمی با شناســـه پرداخت 

(۳۰۰۱۲۴۵۵۷۲۹۴۲۴۰۸۶۸۱۶۰۰۰۳۹۱۰۰۰۱
و) مبلــغ تضمین: ۴/۷۸۱/۰۰۰/۰۰۰ریال(تضامین مورد قبول یکی از تضامین معتبر 

در آئین نامه تضمین معاملات دولتی می باشد)

ز ) معیارهای ارزیابی کیفی:
۱- داشتن تجربه و دانش در زمینه مورد نظر

۲- داشتن حسن سابقه در کارهای قبلی 
 ۳- داشتن توان مالي

۴- داشتن توان تجهیزاتی
۵- داشتن توان فنی و برنامه ریزی

ح) حداقل شرایط پیمانکاران:
۱-  داشتن شخصیت حقوقي،  کد اقتصادي و شناسه ملي

۲-شرکت های مشاور رتبه ۲ نفت و گاز از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور 
یا شــرکت های پیمانکاری رتبه ۲ نفت و گاز از ســازمان مدیریــت و برنامه ریزی 

کشوریا شرکت های پتروشیمی در منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی
۳- داشــتن گواهینامه صلاحیــت ایمنی در ارتباط با موضــوع مناقصه از وزارت 

تعاون ، کار و رفاه اجتماعی
۴- داشتن صورت های مالی حسابرسی شده منتهی به سال ۱۳۹۸

ی ) مهلت  زمانی دریافت  اســناد مناقصه از سایت :از ساعت ۸:۰۰ روز سه شنبه 
مورخ ۱۴۰۰/۰۶/۳۰ تا ساعت ۱۳:۰۰ روز سه شنبه ۱۴۰۰/۰۷/۰۶

ک) مهلت زمانی ارسال پیشنهاد :تا ساعت ۱۲:۰۰ روز سه شنبه مورخ۱۴۰۰/۰۷/۲۰
ل ) زمان بازگشایی پاکت ها :ساعت ۹ صبح روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۰/۰۷/۲۷

م) مدت اعتبار پیشنهادات : سه ماه و قابل تمدید برای سه ماه دیگر
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : 

مرکز تماس : ۰۲۱۴۱۹۳۴  دفتر ثبت نام : ۸۸۹۶۹۷۳۷ و ۸۵۱۹۳۷۶۸
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 محمدرضا رسولی

خبر ویژه

محمدمسعود سمیعی نژاد عملکرد دوساله 
گروه سرمایه گذاری پارسیان را تشریح کرد:

صرفه جویی ارزی ۴۵میلیون یورویی 
و اشتغالزایی ۴۸۰۰ نفری

طی دو سال گذشته
مدیرعامل شــرکت ســرمایه گذاری پارسیان از  �

صرفه جویــی ارزی بالــغ بر ۴۵میلیــون یورویی، 
اشــتغالزایی ۴۸۰۰ نفــری و جذب بیــش از ۱۵۰ 
شرکت و ۱۲ مرکز رشد دانشگاهی برای همکاری 

توسط این شرکت طی دو سال اخیر خبر داد.
محمدمسعود سمیعی نژاد، مدیرعامل شرکت 
ســرمایه گذاری پارسیان، شناســایی و بومی سازی 
۱۶۰۰ ردیف کالا شــامل افزون بــر ۱۲۰۰۰ قطعه، 
کاهش نســبت درخواســت های خریــد خارجی 
به زیر پنــج درصد، اســتفاده از فناوری های نوین 
و به روز دنیــا در صنعت معــدن و زنجیره تولید 
فولاد و کاهــش مصرف آب و بــرق کارخانجات 
به میــزان ۱۵درصد را از دیگر دســتاوردهای این 
شرکت ذکر کرد. سمیعی نژاد در تشریح چگونگی 
دســتیابی به موفقیت های گروه تصریح کرد: یکی 
از اصلی ترین گلوگاه ها برای تولید پایا و مستمر در 
کارخانه هــای تولیدی، تعمیر و نگهداری به موقع 
و نیــز بهره گیــری از قطعات یدکــی و تجهیزات 
اســت که اکثرا تولید خــارج هســتند و به دلیل 
تحریم ها، هم امکان دسترســی به آنها سخت تر 
از گذشــته بوده و هم هزینه تمام شــده آنها برای 
شــرکت ها بالا اســت. وی اظهار کرد: در راستای 
کاهش وابستگی به خارج و اجرائی کردن منویات 
مقــام معظم رهبــری، همچنین توانمندســازی 
شــرکت های داخلی، در دو سال گذشته نهضت 
بومی ســازی قطعات، فرآیندهای تولید در شرکت 
سرمایه گذاری پارسیان با هدف جلوگیری از خروج 
ارز و کاهش هزینه های تولید و به تبع آن افزایش 
بهره وری شــروع شد. ســمیعی نژاد بیان کرد: در 
گام اول تیمی متشــکل از نیروهای جوان شرکت 
در کنار افراد باتجربه تشــکیل و هدف گذاری های 
لازم و نیز مســیرهای نیل به این اهداف مشخص 
و مســیر اجرائی تعیین شد. اکنون پس از گذشت 
دو ســال از این اقدام، دستاوردهای آن را می توان 
بهینه ســازی فرآیندهای تصمیم گیــری، ایجاد و 
افزایش خودبــاوری و انگیــزه در مجموعه و نیز 
تولیدکنندگان داخلی و از همه مهم تر شناســایی 
توانایی ها و قابلیت های موجود در کشور دانست 
که علی رغم وجود، دیده نمی شــوند. مدیرعامل 
شرکت ســرمایه گذاری پارســیان در پایان عنوان 
داشــت: در حال حاضر از ســرآمدان شرکت های 
فولادی در حوزه بومی سازی هستیم و امید است 
کــه با همت و تــلاش همه جانبه، باعث رشــد و 

تعالی کشور و نیز مجموعه بانک پارسیان باشیم.

پیمان شانگهاى اثرى بر فروش نفت ندارد

منتقدان می گویند شرکت های هواپیمایی از هر فرصتی برای تخلف استفاده می کنند

داستان تخلفات ایرلاین ها
معاون وزیر راه می گوید ایرلاین ها ملزم به عرضه بلیت دوطرفه اربعین هستند
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